
Minister Naď si šliape po jazyku. Eštok: V
minulosti sľuboval odtajnenie zmlúv na
obrane. Dnes ich taji vyše 50
- CZ24 News | 22. listopadu 2022

SLOVENSKO: Hoci minister obrany Naď pri svojom nástupe do funkcie tvrdil, že
ministerstvo bude pod jeho vedením transparentnejšie, než pod predchádzajúcimi
ministrami, dnes sa dá o tom pochybovať. Po svojom nástupe Naď zverejnil zmluvu uzavretú
ešte za Glváča o nákupe vrtuľníkov Blachhawk

Na snímke minister obrany Jaroslav Naď (OĽANO)

Ešte v apríli roku 2020 Naď v rozhovore pre aktuality povedal: “Sú zmluvy, ktoré zostanú utajené z
bezpečnostných dôvodov. Doteraz však boli utajené aj zmluvy, ktoré boli v iných krajinách
zverejnené. Ak treba začierniť technický detail zmluvy, viem si to predstaviť. Príde mi však absurdné,
aby sme začierňovali cenu. Ak s tým budú mať problém dodávatelia, dám do podmienok tendra, že
tieto údaje budú zverejnené.” A to sa rozhovor týkal Vojenského spravodajstva, kde si aj laik dokáže
predstaviť, že sa do kategórie Tajné alebo prísne tajné dostane takmer všetko. Buď vtedy Naď
nevedel, o čom hovorí, alebo odvtedy náramne zľavil zo svojich požiadaviek na transparentnosť
rezortu obrany.

“Ministerstvo obrany Slovenskej republiky uznáva a ctí jeden zo základných princípov zákona o
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slobode informácií, podľa ktorého všetky informácie, ktoré nie sú tajné podľa iných zákonov, sú
verejne prístupné,” povedala pre aktuality hovorkyňa ministerstva obrany Martina Kovaľ
Kakaščíková. Transparentnosť podľa nej „je však na druhej strane obmedzená presne
vyšpecifikovanými okruhmi.”

V nariadení ministra obrany o utajovaných skutočnostiach Petra Gajdoša z 1. júna 2020 je okrem
iného vymedzený aj okruh utajených zmlúv, ten sa však týka medzinárodných zmlúv a oblasti
výskumu a vývoja. Okrem Vojenského spravodajstva, kde zverejnenie aj inokedy triviálnych
skutočností môže zmariť jeho výkon. Ak si však zoznam utajovaných skutočností prečíta laik, vie si
predstaviť, že zverejnená zmluva ministerstva obrany bude mať väčšinu textu začiernenú, podobne
ako zmluva EÚ s Pfitzerom, aby sa ochránili technické dáta a možno termíny súvisiace s vojenským
využitím toho, čo sa zmluvou nakupuje.

Minister Naď teda v rozpore s vlastnými tvrdeniami spred dvoch rokov zahalil rezort do plášťa
tajomstva, oveľa hustejšieho, než aký vtedy sľuboval pre spravodajskú činnosť. A znovu: pre laika
patrí ministerstvo obrany medzi tzv. povinné osoby aj v infozákone. Ten definuje, kto má povinnosť
uverejňovať zmluvy v Centrálnom registri zmlúv. Explicitnú výnimku má Národná banka Slovenska,
tajné služby, a podobne, výnimku majú aj zmluvy istého charakteru, napríklad zmluvy týkajúce sa
zastupiteľských orgánov iných štátov, zmluvy týkajúce sa niektorých činností policajných zložiek,
zmluvy týkajúce sa razby mincí… Týka sa to aj zmlúv, ktoré uzatvorilo ministerstvo obrany, a ktorých
zverejnenie by ohrozilo bezpečnosť Slovenska či jeho medzinárodné postavenie. Avšak ani tieto sa
netýkajú nákupov, skôr ide napríklad o zmluvy týkajúce sa medzinárodných misií Slovenska a
podobne, ide skôr o zmluvy týkajúce sa vojenských činností než vojenských nákupov. Ani zo zoznamu
utajovaných skutočností ani z infozákona priamo neplynie výnimka na nákupné zmluvy rezortu
obrany.

Napriek tomu, ministerstvo podľa Aktualit počas Naďovho výkonu funkcie uzavrelo už 50
utajených zmlúv. Vieme si napríklad nájsť na internete, koľko stojí amerických daňových
poplatníkov taký či onaký typ stíhačky, tanku či iného zbraňového systému, ak však nejaký zbraňový
systém nakupuje ministerstvo obrany na Slovensku, zverejnenie napríklad celkovej sumy obchodu je
skôr výnimkou, zmluvy sa registri neobjavia vôbec.

Ministerstvo obrany však nie jediné, ktoré nakupuje zbrane. V prípade ministerstva vnútra už
existuje súdne rozhodnutie, že informácie o dodávateľoch a sumách nie sú utajovanou
skutočnosťou. Keď sa však Aktuality.sk snažili zistiť, čoho sa zmluvy týkajú, narazili. A to napriek
tomu, že k sprístupňovaniu údajov o utajenej zmluve existuje rozsudok Najvyššieho súdu, ktorý sa
postavil na stranu žiadateľa. Bolo to vtedy, keď sa informácie o utajenej zmluve ministerstva vnútra
na odpočúvacie zariadenie získať Danko, ktorý, keď sa neskôr ministerstvo obrany dostalo pod gesciu
SNS, bol známy netransparentnosťou. Ako vidno, minister obrany si šliape po jazyku.

Sulík na hospodárstve prestal s uzatváraním utajených zmlúv, Mikulec na vnútre
aktualitám ani neodpovedal na otázku, koľko utajených zmlúv ministerstvo uzavrelo pod
jeho pôsobením. Ono to s tou transparentnosťou OĽANO nebude také ružové, ako sa nám snažia
vsugerovať.
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